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ســتاره  یــک  حــد  در  می کننــد  ثــروت 
ســینما مــورد توجــه قــرار می گیرنــد و 
مطــرح هســتند و از آنهــا به نیکــی یاد 
می شــود در صورتــی کــه متأســفانه در 
ایــران کســانی که تولیــد ثــروت کردند 
بنــا بــه هــر دلیلــی مــورد توجــه قــرار 

نمی گیرند.
ë  پیشــنهاد مشــخص شــما برای اینکه

ایــن مشــکلات و ایــن نــگاه حل شــود، 
چیست؟

بــه نظــر مــن بایــد فرهنــگ ارزش 
تولیــد ثروت را بخصــوص برای دانش 
بنیان هــا جــا بیندازیــم و به این شــکل 
از آنهــا حمایــت کنیــم. در واقــع وقتی 
آنها از فضای اکوسیســتم نوآوری وارد 
فضا و عرصه اقتصادی کشور می شوند 
سعی کنیم در آنجا مشکلاتشان را حل 

کنیم.
ë  ســطح در  شــاید  روزهــا  ایــن  ســؤال 

نخبگان این باشد که دانشجویان ارشد 
و دکتــری چقدر باید تفکــر دانش بنیانی 

داشته باشند؟
دانشــگاهی  آموزش هــای  بــه  ایــن 
مدرســه  دوران  آموزش هــای  حتــی  و 
دانشــگاه ها  متأســفانه  برمی گــردد. 
مباحــث  روی  بیشــتر  مــا  مــدارس  و 
روی  خیلــی  و  می کننــد  تکیــه  درســی 
مهــارت و کارآفرینــی تمرکــز ندارنــد. 
بــه شــکل شــعاری مطالبــی را  شــاید 
بیان کننــد ولی به صــورت عملی روی 
مهــارت کارهــای تیمــی و مشــترک و 
روی مهارت هــای اجتماعی خیلی کار 
نمی شود.به همین دلیل هم هست که 
وقتی جوانان ما وارد فضای اقتصادی 
می شــوند دوباره باید به سراغ آموزش 
مهارت هــای اجتماعــی برونــد کــه در 
نهایت زمانی هم از آن گرفته می  شود. 
بنابراین اینها مواردی هستند که اگر به 
سمت شان برویم بسیاری از مشکلات 

دانش بنیان برطرف خواهد شد.
ë  با توجه به شــعار امســال که از ســوی

رهبــر معظم انقــلاب مطرح شــده، چه 

و  علــوم  وزارت  متوجــه  مســئولیتی 
دانشگاه ها است؟

سیاســتگذاری درباره نوآوری بیشتر 
فنــاوری  و  علمــی  معاونــت  متوجــه 
ریاســت جمهــوری اســت و کمتــر بــه 
حــال  در  اســت.  علــوم  وزارت  عهــده 
حاضــر بــه نظــر مــن سیاســتگذاری ها 
و مســیر حرکتــی درســت اســت. چنــد 
ســال اســت که آنها آزمایشات شــان را 
انجام دادند و اکنون به این سیاست ها 
رســیده اند و حالا در مسیر درستی قرار 
گرفتنــد. از این رو شــاید نیاز نباشــد در 
اکوسیســتم نــوآوری تغییــر کلًا زیــادی 
ایجــاد کرد.بایــد دیدگاه هــا نســبت به 
فضــای اقتصــادی تغییــر کنــد. اتفاقــاً 
بایــد تحــول در فضای کلــی اقتصادی 
صورت بگیرد. یعنی دیدگاه نهادهایی 
کــه در حــوزه کلــی اقتصــاد تأثیر گــذار 
هســتند بایــد عــوض شــود. حتــی باید 
مــا  شــود.  عــوض  هــم  مدیرانشــان 
مدیرانــی در حــوزه نــوآوری داریــم که 
مدیــران موفقی بودند به نظرم باید از 
آنها نیز در این حوزه ها اســتفاده کنیم. 
تا وقتی دیدِ یک سازمان نسبت به این 
مســأله تغییر نکرده اســت چیزی حل 

نخواهد شد.
ë  موانع رشد شــرکت های دانش بنیان 

چیست و اینکه واردات چقدر می تواند 
دانش  شــرکت های  تضعیــف  موجب 

بنیان شود؟
تهدیــد  را  واردات  خیلــی  مــن 
نــدارم  اعتقــاد  ایــن  بــه  و  نمی دانــم 
کــه فقــط تمرکــز کنیــم کــه به عنــوان 
انجــام  تولیــد  واردات،  جایگزیــن 
دهیــم زیــرا اینگونــه محصــول رقابتی 
نخواهیــم داشــت. مثــل تجربــه ای که 
تجربــه  و  داشــتیم  خودروســازی  در 
موفقی نبود. ما بایــد روی محصولاتی 
تمرکــز کنیــم که مزیــت رقابتــی دارند 
و کار درســت را انجــام دهیــم و ســعی 
ارتباطــات  در  مــورد  همــان  در  کنیــم 
بین المللــی در زنجیره های ارزش قرار 
بگیریــم و بتوانیــم روی یــک موضــوع 
وجهــه بین المللــی کســب کنیــم. این 
خیلــی بهتــر از آن اســت کــه بتوانیــم 
همــه چیز را خودمــان تولید کنیم. این 
هم به دو چیز نیــاز دارد یک مورد این 

اســت که ارتباطــات بین المللی خوبی 
داشته باشیم که متأسفانه اکنون از آن 
بی بهره ایم. این ارتباطات بین المللی 
هــم تجــارب مدیریتــی خوبــی را به ما 
آمــوزش می دهد، هم انتقــال فناوری 
بــرای شــرکت های ما را ســاده می کند. 
بــرای شــرکت های مــا  از طرفــی هــم 
هــم  و  کــرد  خواهــد  ســرمایه  جــذب 
می تــوان در پناه آن تولیدات مشــترک 
بــا شــرکت های دیگــر انجــام داد. بــه 
طور کلی اســتفاده از تجربه کشــورهای 
دیگــر کــه موفــق هــم بوده انــد بســیار 
مؤثر اســت.البته محصول بومی تولید 
کــردن بــه نظر مــن بــه تنهایــی ارزش 
خــودروی  یــک  کــه  همین طــور  دارد، 
آن  مالــک  الان  کــه  امریکایــی  برقــی 
هــم پولدارترین فرد در دنیا اســت ۳۰ 
درصد قطعات خودرو را کشــور آلمان 
برای آنها تولید می کنــد. بنابراین باید 
روی مــواردی تمرکــز کــرد کــه مزیــت 
دارنــد و روی آنهــا کار کنیــم کــه ایــن 
نیاز به ارتباطــات بین المللی و فضای 
اجتماعی مناســب دارد. متأسفانه اما 
یکــی از مشــکلاتی که داریم این اســت 
که هم اکنون مجلــس طرحی را به نام 
»جهش تولید دانش بنیان« که منتظر 
در  اســت  نگهبــان  شــورای  تصویــب 
دســتور کار دارد کــه بســیار طرح خوبی 
بــرای حمایــت از شــرکت های دانــش 
بنیــان اســت. در حالی کــه از آن طرف 
مجلــس روی طرح صیانــت از فضای 
مجازی کار می کند کــه کاملًا بازدارنده 
اســت.اگر مــا بتوانیــم موانــع یکســری 
کــه  عواملــی  و  طرح هــا  بخشــنامه ها، 
برای رشــد کســب و کار بازدارنده اند را 
بگیریــم بســیار کمک بــزرگ و مؤثری 
بــه طــرح دانش بنیــان کرده ایــم. ایــن 
دو طــرح هــم که عنوان شــد یکدیگر را 
خنثــی می کنند. یک فعال کســب و کار 
کــه در حوزه  آی تی کار می کند هر چقدر 
هم از او حمایت شــود وقتی با مسائل و 
مشــکلاتی از جمله اینترنت مواجه شود 
قطعــاً بعد از یک مــدت انگیزه اش را از 
دست خواهد داد به گونه ای که می بینید 
ما کم کم داریم با مشکل نیروی انسانی 
مواجــه می شــویم زیرا مهاجــرت روز به 

روز در حال افزایش است.

ë  اگر تعریفی از دانش بنیان مورد توجه
تشــریح  را  آن  می شــود  اســت  دولــت 

کنید.
از نظــر دولت، شــرکت دانش بنیان 
شرکتی است که طبق آیین نامه مرتبط 
با قانون حمایت از شــرکت های دانش 
بنیان ارزیابی شــده و سطح مناسبی از 
فنــاوری در محصول یــا خدمات دارد، 
بنابراین به آن مجوز دانش بنیان داده 
می شــود. به شکل کلی شرکت هایی که 
صاحــب فنــاوری و ایده جدید هســتند 
که شــاید اســتارتاپ ها هم جزئی از آن 
قــرار بگیرند و شــرکت های مســتقر در 
پارک های علم و فناوری هم می توانند 
بــه این اکوسیســتم دانش بنیان کشــور 
اضافه شوند. در واقع باید شرکت هایی 
را ذیــل دانــش بنیــان قــرار دهیــم کــه 
بتواننــد مزیــت رقابتــی خوبــی ایجــاد 
کنند، بهره وری را بالا ببرند و همچنین 

بتوانند کیفیت کالا را ارتقا دهند.
ë  رشــد دانــش بنیــان در دانشــگاه های

ایران تاکنون چطور بوده است؟
بــه هــر حــال دانشــگاه های مــا در 
حال حرکت به این ســمت هستند. در 
ابتدا شــاید یک مقــداری روند حرکتی 
مناســب نبــوده اســت یعنــی در واقــع 
ایــن سیاســت دنبال می شــد که برخی 
اســتادان دانشــگاهی بیایند سه، چهار 
نفــری دور هــم شــرکت بزننــد و بــرای 
کرده انــد  ایجــاد  کــه  دانشــی  برنامــه 
مطالب تولید کنند که سیاست چندان 

مناســبی نبــود. بعدها سیاســت تغییر 
کرد و به این صورت شــد که دانش چه 
در محیــط دانشــگاهی و چــه در بیرون 
دانشــگاه در جهــت بعد تجاری ســازی 
باشــد. یعنــی کالا و محصــول مبتنــی 
بر هدف اســتاد و دانشــگاه نباشد بلکه 
مبتنــی بــر نیــاز بــازار باشــد. در واقــع 
محصول باید مشــکلی را حــل کرده یا 
نیــازی را برطــرف کند زیــرا در غیر این 
صــورت ریســک ســرمایه گذاری خیلی 

بالاتر می رود.
ë  بنیان دانش  شرکت های  محصولات 

وقتــی به بــازار برســد در چــه وضعیتی 
است و شرکت های دانش بنیان در چه 

حوزه هایی موفق عمل کرده اند؟
به طــور کلی در شــرکت های دانش 
بنیان ریســک ســرمایه گذاری بالا است 
و حتــی گفته می شــود از هر ۱۰ شــرکت 
اســتارتاپی هفت، هشــت مــورد آنها از 
کار خــارج می شــوند. ولــی اگــر همیــن 
اقدامــات مبتنــی بــر نیــاز بازار باشــد و 
از جامعــه قــدم  بــرای حــل مشــکلی 
برداشته شود، احتمال اینکه شرکت ها 
به محصول برســند و وارد بازار شــوند، 
بیشــتر خواهد شــد. بــا توجه به شــیوع 
دانــش  شــرکت های  طبیعتــاً  کرونــا، 
ســلامت،  و  درمــان  حــوزه  در  بنیــان 
داروســازی، شــرکت های تولید واکسن 
یــا حتــی تجهیــزات پزشــکی از جملــه 
تولیــد ونتیلاتور خیلی موفــق بوده اند. 
ما همچنیــن در حوزه ماشــین آلات یا 

نانو، شــرکت های دانــش بنیان موفقی 
شــرکت های  اینهــا  بــر  عــلاوه  داریــم. 
تــی و در  بنیــان در زمینــه  آی  دانــش 
زمینــه خدمــات اقتصاد دیجیتــال نیز 

توانستند مؤثر واقع شوند.
ë  آیا آمار خیلی دقیقی از تعداد و درآمد

این شرکت ها دارید؟
در حال حاضر طبق همان تعریفی 
کــه عنــوان شــد ۶۷۰۰ شــرکت دانــش 
بنیــان داریــم کــه از معاونــت علمــی 
فناوری ریاست جمهوری مجوز دارند. 
طبــق آمــاری که حــدودی اعلام شــده 
این شرکت های دانش بنیان ۳۰۰ هزار 
شغل مســتقیم ایجاد کرده اند و حدود 
۳۰۰ هــزار میلیــارد تومــان هــم درآمد 
داشــته اند. در ســال گذشــته نیز حدود 
یک میلیــارد دلار صادرات داشــته اند. 
البتــه به نظر مــن باز هم شــرکت های 
دانــش بنیــان ظرفیت خیلی بیشــتری 
دارنــد ولــی نــه اینکــه حتمــاً به شــکل 
کمــی بــا آن برخــورد کنیم. متأســفانه 
عددگــذاری ما خیلی کمی اســت مثلًا 
بعضــاً گفتــه می شــود مــا می خواهیم 
۱۵ هــزار شــرکت دانش بنیــان یــا فلان 
میــزان باید صــادرات داشــته باشــیم.

من فکر می کنم بــه جای اینها کیفی تر 
برخــورد کنیــم و بــه شــرکت هایی کــه 
موفــق بوده اند بهای بیشــتری بدهیم، 
نــه اینکــه حمایت ها بدین گونه باشــد 
که فقط ســراغ وام برویــم البته که این 
هم درســت اســت ولی منظورم بیشتر 
و  جامعــه  محیــط  در  کــه  اســت  ایــن 
فضــای کلــی اقتصادی بهای بیشــتری 
بــه آنهــا بدهیــم تــا بتوانند کارشــان را 
بهتر پیش ببرنــد به دلیل اینکه محیط 
کســب و کار ما ناســالم اســت زیرا بازار 
ما یــک بازار غیررقابتی اســت، بازار در 
انحصــار کامل قــرار دارد و خصولتی ها 
و شــرکت های وابســته هســتند و هــم 
اینکه محیط کسب و کار ما یک محیط 
مناســب نیســت.به نظرم مــواردی که 
عنوان شــد بیشــتر باید دغدغه باشد یا 
مثلًا باید بحث فرهنگی دغدغه شــود. 
مثــلًا مــا سال هاســت کــه برای مســأله 
تولید ثــروت کاری نمی کنیــم. ما برای 
کارآفرینــان آن ارزشــی که بایــدرا قائل 
نمی شــویم. در دنیــا افرادی کــه تولید 

اکرم رضایی ثانی
خبرنگار

 حوزه های »پزشکی« 
و »نانو« پیشتاز موفقیت های 

دانش بنیان در ایران

در گفت و گو با »ایران« تأکید شد
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46 درصد املاک شهرستان بندرعباس سند ندارد

تعیین تکلیف مالکیت در بندرعباس
 ۷۰۰ کلاس درس در استان همدان 

بیش از ۳۶ دانش آموز دارد
مدیرکل آمــوزش و پرورش اســتان همــدان گفــت: از ۱۱ هــزار و ۵۰۰ 
کلاس درس موجود در این اســتان ۸۰ کلاس بــالای ۴۷ و ۷۰۰ کلاس 
بــالای ۳۶ دانش آموز دارد.»محمود نقــوی« گفت: میانگین حضور 
دانش آمــوزان در مــدارس کشــور ۸۴ درصــد و در اســتان همدان ۹۵ 

درصد است.

طبق آمــار و ارقــام ارائــه شــده توســط وزارت راه و شهرســازی، اســتان 
هرمــزگان دارای 2 هــزار و ۳۹۱ هکتار بافت فرســوده شــهری اســت که 
شهر بندرعباس از این نظر بیشترین سهم را در دارا بودن بافت فرسوده 
بین مراکز اســتان های ایران بجز پایتخت دارد. از ســوی دیگر 4۳ درصد 

جمعیت این شهر در سکونتگاه های غیررسمی به سر می برند.

باید بحث فرهنگی دغدغه شود. مثلًا ما سال هاست 
که برای مسأله تولید ثروت کاری نمی کنیم. ما برای 

کارآفرینان آن ارزشی که باید را قائل نمی شویم. در دنیا 
افرادی که تولید ثروت می کنند در حد یک ستاره سینما 

مورد توجه قرار می گیرند و مطرح هستند و از آنها به 
نیکی یاد می شود در صورتی که متأسفانه در ایران کسانی 

که تولید ثروت کردند بنا به هر دلیلی مورد توجه قرار 
نمی گیرند

 بــا نامگذاری ســال ۱4۰۱ به عنــوان »تولید؛ دانش بنیان و اشــتغال آفریــن« اهمیت 
موضــوع »دانــش بنیــان« بیش از پیــش مطرح شــد. توســعه دانش بنیان در کشــور 
نیازمند حمایت و گســترش تعاملات بین المللی جهت استفاده از تجربه کشورهای 
پیشرو در عرصه دانش است. ایران اکنون دارای شش هزار و ۷۰۰ شرکت دانش بنیان 
اســت که توســط آنها ۳۰۰ هزار نفر مشــغول به کار شــده اند و حدود ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومان هم درآمد داشــته اند که ضــرورت دارد برای توجه به ادامه کار در مســیر دانش 
بنیان صرفاً به فکر توسعه عدد و کمی سازی آنها نبود بلکه قوانینی که موجب اخلال 
در کار دانــش بنیان ها می شــود نیز بازنگری شــوند. هر چند شــاید بــرای عموم مردم 
تبییــن اهمیت این مســأله و تعریف آن و برای خــواص نگاه بــه چالش های موجود 
کارســاز باشــد. متولی شــرکت های دانش بنیان معاونــت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری اســت که به گفته رئیس هیــأت مدیره مجمع تشــکل های دانش بنیان تا به 
امروز آزمون و خطای خود را انجام داده و اکنون به مسیر درستی از هدف خود رسیده 

است. همچنین دانشگاه ها نیز در مسیر حرکت به سمت دانش بنیان هستند.
در همین زمینه با افشــین کلاهی رئیس هیأت مدیره مجمع تشــکل های دانش بنیان 

مصاحبه ای انجام دادیم که در ادامه می خوانید ؛
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